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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Kövér László: az egységes magyar nemzet a XXI. században is létezik 
2025. május 21. – MTI, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, Krónika 

Az egységes magyar nemzet a XXI. században is változatlanul létezik - mondta Kövér László a 

csángómagyar közösség helyzetéről szóló konferencián szerdán az Országházban. A házelnök 

a Nemzetközi Gyermekmentő Szolgálat által szervezett tanácskozáson kiemelte, hogy a nemzet 

tagjai ugyan különböző élethelyzetekben, de történelmi sorsközösségben élnek a Kárpát-

medencén belül és azon kívül is. "Nincsenek külön külhoni magyar ügyek vagy külön 

csángómagyar ügyek, hanem csak egyetlen magyar ügy van, amelyet a nemzetpolitikánkban 

különböző eszközökkel kell szolgálnunk" - tette hozzá. Hozzátette: a magyar nemzet lelki 

szabadságának forrása ezer esztendeje a Szent Korona. Az Országgyűlés elnöke hangsúlyozta: 

a csángómagyar szóból a "csángó" előtag - miként a külhoni magyar szóösszetételben a 

"külhoni" - nem fosztóképző, mely által az érintett közösségek kevesebbek lennének a magyar 

nemzeten belül, hanem ellenkezőleg, a nemzet egésze válik többé általuk. "A hazai 

választópolgárok akaratából 2011-ben ezt a nemzetpolitikai alapvetést erősítettük meg, és 

rögzítettük az új alaptörvényünkben is, amely nemcsak az állam újjáépítésének, hanem a 

nemzet megerősítésének is a közjogi és értékrendi keretét képezi" - jelentette ki. 

 

Semjén Zsolt: a magyar kormány legfontosabb célja a nemzetegyesítés 
2025. május 21. – MTI, Magyar Nemzet, Demokrata, Vasárnap.hu, Hír TV, Krónika 

A magyar kormány legfontosabb célja a nemzetegyesítés - hangsúlyozta Semjén Zsolt 

miniszterelnök-helyettes a csángómagyar közösség helyzetéről szóló konferencián szerdán az 

Országházban. A politikus a Nemzetközi Gyermekmentő Szolgálat által szervezett 

tanácskozáson azt mondta: a magyarság integráns, sajátos részét képezi a csángóság. "Sajátos 

világ a csángó világ, hiszen olyan őshonos magyar közösség, amely formálisan nem volt a 

Magyar Királyság része. Ugyanakkor mégsem mondhatjuk, hogy diaszpóra, hiszen nem 

kivándoroltak, hanem őshonos módon élnek Moldvában" - fogalmazott. Hozzátette: éppen 

ezért a támogatásoknak is sajátos, speciális formáit kell megvalósítani a csángómagyarság 

megmaradásához. Semjén Zsolt úgy fogalmazott, a magyarság sajátos nemzet. Egyfelől 

kultúrnemzet, amit mindig is a közös nyelv, a közös történelemtudat és a közös kultúra tartott 

össze. Másfelől közjogi, politikai nemzet is - magyarázta. Hozzátette: ez is magyarázat arra, 

hogy a magyarság ilyen mélyen kötődik a Szent Koronához. A miniszterelnök-helyettes szavai 

szerint két feladatot kell egyszerre elvégezni, hogy minden nemzetrész megmaradhasson. Az 

egyik a közjogi egyesítés - jelentette ki. Megjegyezte: ezért volt kulcsfontosságú, hogy olyan 

állampolgársági törvényt hozzanak, ami kiterjeszthető a csángó magyarokra is. A másik 

feladat, hogy az identitásunkat meg kell tartani - jelezte. 
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Szijjártó Péter: a kormány helyesen járt el a romániai elnökválasztási folyamattal 

kapcsolatban 
2025. május 21. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Index, 24.hu, 444.hu, Krónika, 

maszol.ro 

A magyar kormány jól tette, hogy nem avatkozott bele a romániai elnökválasztási folyamatba, 

valamint kifejezte a készségét a győztessel való együttműködésre vonatkozóan a jószomszédi 

kapcsolatok és a külhoni magyarság érdekében - közölte Szijjártó Péter külgazdasági és 

külügyminiszter szerdán Budapesten. A Külgazdasági és Külügyminisztérium közleménye 

szerint a tárcavezetőt a Türk Államok Szervezetének informális csúcstalálkozóját követő 

sajtótájékoztatón egy újságíró a Romániai Magyar Demokrata Szövetséget (RMDSZ) korábban 

vezető Markó Béla bírálatairól kérdezte, amire válaszul elmondta, nem titok, hogy Markó Béla 

nem szimpatizál a magyar kormánnyal, így a mostani nyilatkozatait is érdemes ebben a 

kontextusban értelmezni. "Én azt gondolom, hogy helyes döntést hoztunk akkor, amikor úgy 

döntöttünk, hogy semmilyen módon nem avatkozunk be a román elnökválasztási folyamatba. 

Helyesen tettük, hogy kifejeztük a készségünket arra vonatkozólag, hogy a választás 

győztesével készen állunk az együttműködésre a jószomszédi kapcsolatok és az erdélyi, 

székelyföldi magyarság érdekében" - vélekedett. "Én csak azt szeretném kérdezni minden nagy 

tekintélyű szakértőtől, hogy azt kellett volna nyilatkoznunk, hogy bizonyos kimenetel esetén 

nem állunk készen az együttműködésre Romániával? Ez vajon jó lett volna a kétoldalú 

kapcsolatok szempontjából? Valóban ez lenne-e az érdeke egy határon túli közösségnek, hogy 

az anyaország és az adott ország ne akarjon és ne tudjon együttműködni? - tette fel a kérdést. 

"Szerintem ez egy teljesen egyértelmű helyzet. Jól döntöttünk, hogy nem avatkoztunk be a 

választási folyamatba, jól döntöttünk, hogy kifejeztük a készségünket az együttműködésre a 

győztessel a jószomszédi kapcsolatok és az ott élő magyarság érdekében" - húzta alá. 

 

Nacsa Lőrinc: „Fontos, hogy a kárpátaljai magyarok érezzék, nincsenek egyedül” 
2025. május 21. – karpataljalap.net, Kárpátalja.ma 

A Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára szerint a Zrínyi Ilona támogatási 

program folytatása nemcsak anyagi segítséget jelent a nehéz helyzetben élők számára, hanem 

erkölcsi támogatást is. Nacsa Lőrinc hetilapunknak adott exkluzív interjújában hangsúlyozta: 

a magyar kormány elkötelezett abban, hogy a határon túli magyar közösségeket a legnehezebb 

időkben sem hagyja magukra, ezért május 21-től ismét lehet jelentkezni a Nemzetpolitikai 

Államtitkárság kárpátaljai magyarságot segítő szociális programjára, amely tovább erősíti ezt 

az elkötelezettséget. ‒ A Zrínyi Ilona Kárpátaljai Támogatási Program fontos üzenet a 

kárpátaljai magyarságnak. Miért tartják szükségesnek, hogy a program ebben a háborús 

helyzetben is folytatódjon? ‒ Zrínyi Ilona neve és öröksége méltó jelképe a kárpátaljai 

magyarság helytállásának és bátorságának, különösen ezekben a nehéz időkben. Ez a program 

elsősorban azokat a nőket, édesanyákat, pedagógusokat, kulturális munkatársakat támogatja, 

akik a hétköznapokban is vállalják a magyarság megtartását. Fontos, hogy az anyaország ne 

csak szavakban, hanem tettekben is kifejezze: felelősséget érez a határon túli magyar 

közösségekért. A Zrínyi Ilona Kárpátaljai Támogatási Program ebben is segít. A béke lenne az 
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igazi megoldás, de addig is, amíg az megérkezik, minden támogatás számít. Ez a program a 

szimbolikus üzeneten túl konkrét segítséget is nyújt – például egyszeri juttatások vagy 

gyermekétkeztetési hozzájárulások formájában. 

 

Csíksomlyói búcsú - György Alfréd kamilliánus szerzetes lesz az idei csíksomlyói 

pünkösdi búcsú szónoka 
2025. május 21. – MTI, Demokrata, Vaajdaság MA, maszol.ro 

György Alfréd kamilliánus szerzetes lesz a szónoka az idei csíksomlyói búcsúnak, amelyet 

június 7-én, pünkösd szombatján tartanak meg az erdélyi Csíksomlyón, a Nagy- és Kissomlyó-

hegy közötti nyeregben - közölte szerdán az MTI-vel a szervezők nevében Timár Sándor P. 

Asztrik, a kegytemplom igazgatója. Az idei búcsú mottója - az 2025-ös szentév jelszavához 

hasonlóan - "A remény zarándokai". A fogadalmi búcsú főcelebránsa Kovács Gergely, a 

Gyulafehérvári Római Katolikus Főegyházmegye érseke lesz, az ünnepi szónok pedig György 

Alfréd, Csíkszentdomokoson született kamilliánus szerzetes. A búcsú nyitószentmiséje június 

6-án pénteken helyi idő szerint 18 órakor lesz a csíksomlyói kegytemplomban, ezt hajnali 

virrasztás követi. Szombaton 7.30 órakor újabb szentmise lesz a kegytemplomban, míg 10.30 

órától ünnepélyes rózsafüzér-imádság a Hármashalom-oltárnál. A kordon a főpapság 

vezetésével ugyancsak fél tizenegykor indul el a kegytemplom előtti térről a hegynyeregbe, az 

ünnepi szentmise pedig 12.30 órakor kezdődik a Hármashalom-oltárnál - írták 

közleményükben a szervezők. 

      
A csángó magyar közösséget ünnepelték Budapesten 
2025. május 22. – maszol.ro 

A nekünk, erdélyi magyaroknak is példát mutató csángó magyar közösséget ünnepeltük 

Budapesten, az Országházban – számolt be Facebook-oldalán Kelemen Hunor a 

Magyarországon tartott eseményről. Az RMDSZ országos elnöke bejegyzésében úgy 

fogalmazott: „A csángó ember sokszor volt magányos, sokszor érezte úgy, hogy a világ elfeledte. 

De mégsem fordított hátat a templomnak, nem hagyta el a misét, és nem némult el a népdal. 

Tudta, amit mi is tudunk, hogy a lélek nyelve az utolsó, amit el lehet veszíteni, és az első, amit 

meg kell őrizni. (…) Vigyázzunk egymásra – a szabadságunkra, a hagyományainkra, a 

nyelvünkre és a hitünkre!” 

 

Böcskei László püspök: helytelenítem a váradi önkormányzat kilakoltatási 

felszólítását, minden támogatást megadok a premontrei apátnak  
2025. május 21. – Krónika, maszol.ro 

Helyteleníti Böcskei László nagyváradi római katolikus megyés püspök, hogy a város 

kilakoltatási végzést küldött Fejes Rudolf Anzelm premontrei apátnak. Az egyházi vezető 

szerdán kiadott állásfoglalásában leszögezi: minden támogatást megad a premontreieknek a 

jogszerű megoldás érdekében. A közleményben a püspök emlékeztet: a szerzetesi közösségek 
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anyagi javait közvetlenül maga a szerzetesrend kezeli, illetve azok, akiket a rendi elöljáróság 

ezzel meghatalmaz. Ebből érthető, hogy a szerzetesi közösségek anyagi javainak kezelése, az 

egyházi törvények értelmében nem tartozik a helyi püspök hatásköréhez. A premontrei rend 

anyagi javainak kezelésében a rendi helyi elöljáróság illetékes. A püspök azt is megjegyzi, hogy 

a Váradhegyfoki Premontrei Prépostság körül kialakult helyzettel kapcsolatosan nem 

rendelkezik részletes információkkal, ezért állásfoglalása csak részben közelíti a kérdést.  

 

Félmillió zarándokot várnak idén is a csíksomlyói búcsúba, az Erdélyi Ferencesek 

közlik a tudnivalókat  
2025. május 21. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

A csíksomlyói búcsú programját, és a zarándoklattal kapcsolatos tudnivalókat közölte a Kisebb 

Testvérek Szent István Királyról nevezett Erdélyi Rendtartományának nevében Timár Sándor 

P. Asztrik OFM, a kegytemplom igazgatója. Amint az Erdélyi Ferencesek sajtóirodája 

lapunkhoz eljuttatott közleményében szerepel, a csíksomlyói búcsúhoz kapcsolódva 4 napos – 

június 6., 7., 8., 9. – rendezvénysorozatba kapcsolódhatnak be a zarándokok. A zarándokokhoz 

Timár Sándor P. Asztrik OFM, a csíksomlyói kegytemplom igazgatója intézett a búcsú 

történetét felidéző és a programot is tartalmazó üzenetet. 

 

Partium-nap Budapesten: az MTA székházában mutatták be a régió tudományos 

és kulturális sokszínűségét  
2025. május 21. – Krónika 

Az Magyar Tudományos Akadémia 200. jubileuma alkalmából Partium-napot rendezett a 

Partiumi Keresztény Egyetem május 19-én a budapesti akadémiai székházban, hogy bemutassa 

a régió tudományos és kulturális sokszínűségét. A Partium-nap ünnepélyes megnyitóján dr. 

Kocsis Károly, a Magyar Tudományos Akadémia képviseletében, dr. Pálfi József, a Partiumi 

Keresztény Egyetem rektora, valamint dr. Szilágyi Ferenc, a rendezvény főszervezője 

köszöntötte a résztvevőket. Ezt követően plenáris előadások keretében mutatkozott be a 

Partium régió – számol be a Krónikához eljuttatott közleményében a nagyváradi székhelyű 

felsőoktatási intézmény. Dr. Szilágyi Ferenc előadásában a térség földrajzi, történelmi és 

térszerkezeti sajátosságait ismertette, dr. Maior Enikő a Partiumi Keresztény Egyetem képzési 

struktúráját és küldetését vázolta, míg dr. Fleisz János a Partiumhoz kötődő kiemelkedő 

akadémikusok emlékét idézte fel.  

 

Kelemen Hunor a kormányalakításról: Nicușor Dan nyitott a párbeszédre, de az 

instabilitást nem szabad vállalni 
2025. május 21. – maszol.ro 

A közösségi összefogásra nem lehet panasz, az erdélyi magyarok megmozdultak, így az 

RMDSZ-nek sikerült nagyon jól teljesítenie a helyhatósági, a parlamenti választásokon és az 

államelnök-választás második fordulójában is. Kelemen Hunorral, az RMDSZ elnökével 

kiértékeltük az elért eredményeket és beszélgettünk arról, hogy – a magyarság szempontjait is 
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figyelembe véve – milyen államelnököt választottunk meg, és hogy mi várható a politikai 

színtéren a közeljövőben.  

 

Egymillió lejt szán kulturális projektek támogatására Hargita Megye Tanácsa 
2025. május 21. – maszol.ro 

Meghirdette Hargita Megye Tanácsa a kulturális programok támogatására szánt pályázati 

kiírását. Az intézmény egymillió lejt különített el erre a célra, és a megye három térségében 

működő, a megyei önkormányzatnak alárendelt kulturális intézményeknél lehet jelentkezni. 

Amint a megyei tanács sajtószolgálata tájékoztatott Gyergyószéken a Gyergyószárhegyi 

Kulturális és Művészeti Központnál, Csíkszéken a Hargita Megyei Kulturális Központnál, míg 

Udvarhelyszéken Hargita Megyei Hagyományőrzési Forrásközpontnál fogadják a pályázati 

iratcsomókat június 11-ig. A részleteket az egyes intézmények honlapján is közölték. „A 

pályázati lehetőségeken keresztül nemcsak Hargita megye sokszínű kultúráját őrizzük meg, 

hanem lehetőséget teremtünk arra is, hogy a helyi közösségek jobban megismerjék egymás 

értékeit. Számunkra a kultúra nem csupán hagyomány, hanem a fejlődés motorja is. Úgy 

gondolom, nem mi védjük a kultúrát, hanem a kultúra véd meg bennünket. Éppen ezért a 

kulturális kezdeményezések támogatása továbbra is kiemelt célunk marad” – hangsúlyozta a 

közlemény szerint Bíró Barna Botond, Hargita Megye Tanácsának elnöke. 

 

20 éve az Unióban - az autonómiatörekvések szemszögéből  
2025. május 21. – szekelyhon.ro 

A Gyergyószentmiklósi Városi Könyvtárban május 22-én, csütörtökön 18 órától Garda Dezső 

történész-politológus „Romániának az Európai Unióba való felvételének a megszavazása és 

Székelyföld területi autonómiája” címmel tart előadást. A vetítéssel egybekötött előadás alapját 

Garda Dezső 2020-ban megjelent, „A Trianoni békediktátum és az erdélyi magyarság 

autonómiatörekvései a 20. században és a 21. század elején” című könyve képezi. Az előadás 

során szó esik a húsz évvel ezelőtti autonómiakoncepciókról, valamint a magyar törvényhozás 

mulasztásáról is Románia Európai Unióhoz való csatlakozásának időszakában. A rendezvény 

célja, hogy a résztvevők jobban megértsék a közelmúlt eseményeit és azok mai 

következményeit, illetve az erdélyi magyarság autonómiatörekvéseinek történeti 

összefüggéseit.  

 

„Újraértékelnék” Apáczai Csere János szellemi örökségét Kolozsváron  
2025. május 21. – Krónika 

Apáczai Csere János születésének 400. évfordulója alkalmából kétnapos rendezvénnyel 

tiszteleg a 17. században élt neveléstudós, filozófus, teológus munkássága előtt a kolozsvári 

Apáczai Csere János Elméleti Líceum. Az ünnepi eseményről és az iskola névadójának szellemi 

örökségéről Vörös Alpár, az oktatási intézmény igazgatója beszélt a Krónikának.  
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HISZÜNK – konferencia: XXI. századi sorskérdéseink a Felvidéken 
2025. május 21. – ma7.sk  

A Selye János Egyetem Református Teológiai Kara Hit, Szülőföld, Nemzet, Kultúra 

(HISZÜNK) – XXI. századi sorskérdéseink a Felvidéken címmel, május 21-én a kar Pálóczi 

Czinke István - termében tartott konferenciát a szlovákiai magyar oktatásügy helyzetéről és 

kitörési pontjairól. A rendezvény, mely programbizottságában Somogyi Alfréd illetékes dékán 

és helyettese, Lévai Attila dolgozott, az előadók részvételével folyó kerekasztal-beszélgetéssel 

zárult. Lévai Attila, a Selye János Egyetem Református Teológiai Karának dékánhelyettese 

megnyitó beszéde után Petheő Attila, a kar tudományos munkatársa és a konferencia egyik 

szakmai garansa vezette a tanácskozást. Annak során Juhász György, a Selye János Egyetem 

rektorhelyettese A szlovákiai magyar felsőoktatás jelene és jövője a magyar oktatási nyelvű 

középiskolai hálózat tükrében, a másik szakmai garans és tudományos munkatárs, Tömösközi 

Ferenc pedig A református oktatás a két világháború közötti Csehszlovákiában címmel tartott 

előadást. A jelenlevők egyetértettek abban, hogy a szülők a minőségi oktatást választják 

gyermekeiknek, ezért folyamatosan a szakmai nívóemelésre, egymás erősítésére kell 

fókuszálni. Ebben a maihoz hasonló konferenciák, valamint a jó gyakorlatok és tapasztalatok 

egymásnak való átadása is segíthet. Egyre növekvő gondként fogalmazódott meg sok iskola 

tanulólétszámának fokozatos csökkenése, amit nagy mértékben befolyásolnak a demográfiai 

mutatók, valamint a pályaelhagyó pedagógusok léte. 

 

Mennyit ér az állampolgárság, ha magyar? 
2025. május 21. – Felvidék.ma  

A fenti kérdésre keresték a választ a Pro Civis Polgári Társulás tagjai, szakemberei a Honti 

Kaszinó által szervezet eseményen. Őry Péter és Kállay András a kisebbségi jogok helyzetét 

járták körül az ipolysági fórumon. Magyar kisebbség számára fontos kérdéseket járunk körül a 

mai rendezvényen, a kisebbségi nyelvhasználat, a kétnyelvű hivatalos nyomtatványok 

biztosítása mellett több szálon is segíti a Por Civis a felvidéki önkormányzatokat – mondta 

bevezetőjében Kapusnik Csaba, az esemény házigazdája. Első körben Őry röviden felvázolta a 

szervezet működését. Mint elhangzott,  elsőként a javarészt az önkormányzatokat érintő 

törvények magyarra fordítását végezték el, mindezt egy honlapon is összegezték. Eddig több 

mint száz törvényt fordítottak magyarra, ezen törvények módosításait is lefordították. Továbbá 

az önkormányzatok számára biztosítanak egyfajta háttérrendszert. Ehhez kapcsolódik a 

szervezet által kiadott Önkormányzati Szemle szaklap, amely az önkormányzatokat érintő 

problémákat, témákat dolgoz fel immár több mint egy évtizede. Az önkormányzatokat érintő 

és segítő szakmai elemzés elvégzése a civil szervezet következő alappillére.  Demográfiai, 

gazdasági kérdéseket járnak körül az egyes elemzésekben. Az utóbbi években a tengerszint 

feletti magassághoz igazított községi finanszírozás az egyik főbb elemzési területük. Az 

országon belül nem lehet különbséget tenni az önkormányzatok finanszírozásában – 

hangsúlyozta Őry. A jelenlegi helyzet negatívan érinti a magyarok által lakott dél-szlovákiai 

településeket. Éves szinten több százezer eurótól esnek el a kisebb városaink – tette hozzá. 
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200 cserkész mérte össze rátermettségét a kassai Bakancspróbán 
2025. május 21. – Új Szó  

Közel 200 cserkész gyűlt össze Kassán, hogy megmérettessék magukat a 2025-ös 

Bakancspróbán, május 16-18. között. A Bakancspróba a Szlovákiai Magyar Cserkészszövetség 

akadályversenye. A cserkészek így adnak számot tudásukról és gyakorlati ismereteikről. Az idei 

évben a kassai 17. számú II. Rákóczi Ferenc cserkészcsapat vállalta a Bakancspróba 

megszervezését. Nagy segítségükre voltak a Szlovákiai Magyar Cserkészszövetség frissen 

végzett segédtisztjei, akik szintén kivették a részüket a verseny megtervezésében. A verseny 

keretmeséjét Jules Verne: 80 nap alatt a Föld körül című regénye ihlette. Így a túra során 

„különböző országokba“ látogathattak el a cserkészek és az adott országhoz kapcsolódó 

feladatokat kellett megoldaniuk: sátorállítás Mongóliában, állatnyomok felismerése 

Ausztráliában, tűzgyújtás Hawaii-on. A szervezők fontosnak tartották, hogy ne csak a Kassa 

környékén található erdőket, hanem a város nevezetességeit is megismerhessék a résztvevő 

cserkészek, így a verseny útvonala Kassa belvárosát is érintette. 

     
Zászlóshajó maradt a vajdasági magyarság 
2025. május 21. - Magyar Szó  

Tegnap ülésezett Budapesten a Kárpát-medencei Magyar Képviselők Fóruma (KMKF) 

Regionális önkormányzati munkacsoportja. A vajdasági magyar közösség képviseletében 

Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti Tanács elnöke szólalt fel az ülésen. A témákról beszámolva 

Fremond elmondta, hogy ezúttal mindenekelőtt az autonómiával kapcsolatos kérdések 

szerepeltek napirenden. Dr. Szili Katalin, az Országgyűlés volt elnöke, Kárpát-medencei 

autonómiatörekvésekért felelős miniszterelnöki főtanácsadó helyzetértékelést adott arról, 

hogy az elmúlt egy évben mi zajlott az autonómia tekintetében a különböző térségekben, de 

arról is beszélt, hogy milyen folyamatok esedékesek az elkövetkező időszakban – nyilatkozta 

Fremond Árpád a Magyar Szónak. – Napirenden szerepelt a nemzeti tanács stratégiaalkotó 

tevékenysége is, lehetőségem volt beszámolni a munkacsoport tagjainak arról, hogy jelenleg 

milyen stratégiák mentén dolgozunk. Arról ugyancsak tájékoztattam a jelenlevőket, hogy 

miként zajlott a stratégiák kidolgozásának folyamata, majd felvázoltam az elkövetkező 

időszakban a közösség megtartásának szempontjából alapvető prioritásokat. Részletesen 

beszéltem a nyelvhasználati stratégiáról, a tájékoztatási, az oktatási és a művelődési 

stratégiákról – taglalta Fremond Árpád. 

 

Megérkezett a pénz, kezdődhet a felújítás 
2025. május 21. - Pannon RTV 

Megérkezett az a 95 ezer eurós támogatás, amelyet a magyar kormány biztosít a temerini Iparos 

Otthon felújításához - közölte Facebook-bejegyzésében dr. Pásztor Bálint. A Vajdasági Magyar 

Szövetség elnöke ma megtekintette az épületet, amely - mint fogalmaz - a közösség 

szívósságának és összetartásának élő bizonyítéka. A Temerini Ipartestület 1888-ban 

másodikként alakult meg a történelmi Magyarország területén, és azóta is megszakítás nélkül 
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végzi a tevékenységét és szolgálja a magyar iparos hagyományokat - írja dr. Pásztor Bálint, aki 

hozzáteszi, a közösség kitartott az épület mellett, nem adta el, vigyázott rá, amely most új életre 

kel. A felújítást a temeriniek közösen kérték, a VMSZ elnöke pedig erről másfél hónapja 

egyeztetett Orbán Viktor magyar miniszterelnökkel, aki azonnal a kezdeményezés mellé állt.  

 

A mezőgazdaság jövője szorosan összefonódik az innovációval 
2025. május 21. - Pannon RTV 

Szakmai konferenciának adott otthont a 92. Újvidéki Nemzetközi Mezőgazdasági Kiállítás, 

amelynek középpontjában a mezőgazdaságot érintő kihívások és az intelligens, korszerű 

módszerek álltak. A találkozón magyarországi előadók és szakemberek is megosztották 

tapasztalatikat az érdeklődőkkel. A konferencia a CED Közép-európai Gazdaságfejlesztési 

Hálózat Nonprofit Kft. szabadkai irodájának és Magyarország Belgrádi Nagykövetségének 

köszönhetően valósult meg. Emelkedő termelési költségek, munkaerőhiány, aszály, alacsony 

felvásárlási árak, aflatoxin, talajpusztulás - ezekkel a gondokkal kell nap mint nap 

szembesülniük a mezőgazdaságban dolgozóknak. Az agráriumban az intelligens megoldások 

korszerű válaszokat adhatnak az ágazatban felmerülő kérdésekre. A 92. Újvidéki Nemzetközi 

Mezőgazdasági Kiállítás célja az ágazatban zajló magyarországi és szerbiai fejlesztések, 

intelligens megoldások és technológiai transzfer együttműködések serkentése. A szakemberek 

szerint az ágazat jövője szorosan összefonódik az innovációval és a gazdáknak már most 

alkalmazkodniuk kell a modern technológiákhoz. 

 

Juhász Bálint: Az újvidéki mezőgazdasági vásár nemcsak kiállítótér 
2025. május 21. - Vajdaság MA 

Juhász Bálint, a Tartományi Képviselőház elnöke Slobodan Cvetkovićtyal, az Újvidéki Vásár 

igazgatójával együtt látogatást tett a 92. Nemzetközi Mezőgazdasági Vásáron Újvidéken. A mai 

program részeként megnyitotta az „Intelligens megoldások mezőgazdasági vállalkozók 

számára” című konferenciát, amelyet a Közép-európai Gazdaságfejlesztési Hálózat (CED) 

szervezett. Juhász Bálint és Slobodan Cvetković felkereste a Tartományi Kormány, a 

Tartományi Mezőgazdasági Titkárság, a Mezőgazdasági Minisztérium, Újvidék Város 

Gazdasági Igazgatósága, a CED, a KITE d.o.o. (a John Deere mezőgazdasági gépek szerbiai 

forgalmazója), valamint más kiállítók standjait is. A sajtó képviselőinek nyilatkozva Juhász 

Bálint hangsúlyozta, hogy az Újvidéki Nemzetközi Mezőgazdasági Vásár a mezőgazdaság és az 

élelmiszeripar legjelentősebb rendezvénye a régióban. Kiemelte: ez a vásár nem csupán 

kiállítótér, hanem a hagyomány, az innováció, a tudás, a technológia, a tudomány és a gyakorlat 

találkozóhelye.  

 

Mindenki győztesként tért haza a Vajdasági Magyar Óvodás Színjátszó 

Találkozóról 
2025. május 21. - Pannon RTV 

Hét településről kilenc óvodai csoport vett részt a 27. Vajdasági Magyar Óvodás Színjátszó 

Találkozón, Kishegyesen. A színpadon 180 óvodás mutatkozott be a közönségnek. A találkozó 
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a Virágos bohóka című játékos mesével kezdődött, amit a kishegyesi óvodások adtak elő. A 

zentagunarasi Bogyó és Babóca csoport pünkösdi hagyományokat mutatott be. A rendezvényt 

harminc évvel ezelőtt Szőke Anna, Brunszvik Teréz-díjas óvodapedagógus álmodta meg. Szőke 

Anna elmondta: „1995-ben volt az első találkozó, harminc éve, ha jól számolom. Abban a 

kemény miloševići időkben volt bátorságunk lehetőséget adni a magyar gyerekeknek a 

nyilvános szereplésre, fellépésre. Mindössze hat csoport mert akkor eljönni, a hatból is csak 

egyetlen egy volt, aki az intézményt képviselte. Művelődési egyesületek nevében mertek 

eljönni.” 

      
Árnyék létben – hiánypótló projekt kárpátaljai nőknek 
2025. május 21. - KISZó 

A Magyar Református Szeretetszolgálat (MRSZ) Kárpátaljára nemcsak élelmiszert szállít, 

szolgálatunk a lelki szükségletek kielégítésére is nagy hangsúlyt fektet, ennek érdekében a 

Károli Gáspár Református Egyetem Mentálhigiénés szakember képzésének keretein belül 

valósult meg az Árnyék létben – számolt be róla az MRSZ hivatalos weboldalán. Erről Katona 

Viktória lelkész, a szeretetszolgálat ügyvezető-helyettese beszélt Brüsszelben a Veszélyeztetett 

nők mentális egészsége – Kárpátaljai nők ellenálló képessége (Mental Health of Women at Risk 

– The Resilience of Women from Transcarpathia, Ukraine) című konferencián, amelyet dr. 

Ferenc Viktória európai uniós képviselő szervezett. A konferencia központi témája a nők 

mentális egészsége az orosz–ukrán háború hatásainak tükrében, hiszen immár negyedik éve 

élnek háborús körülmények között, szétszakított családokban, mindennapi megpróbáltatások 

közepette a nők Ukrajnában, így Kárpátalján is. 

 

Elstartolt a Hallgatói Napok a Rákóczi-főiskolán 
2025. május 21. - Kárpátalja.ma 

Kezdetét vette a Hallgatói Napok rendezvénysorozat május 20-án a II. Rákóczi Ferenc 

Kárpátaljai Magyar Főiskolán. A KFSz és a II. RF KMF Hallgatói Önkormányzatai által 

szervezett program első napját felejthetetlen pillanatok, élmények, vidámság és a közösség 

jellemezte. Május 21-én tovább folytatódik a rendezvény, ahol csapatversenyek, 

szabadulószoba, kvíz, bográcsozás és egyéb érdekes programok várják az érdeklődőket. 

 

A felújított Kígyósi Baptista Imaházban lépett fel Szabó Balázs gospel énekes 
2025. május 21. - Karpat.in.ua 

Gospel turnét szervezett a Kárpátaljai Baptista Jótékonysági Alapítvány, melynek meghívására 

vidékünkre látogatott Szabó Balázs magyar gospel énekes, aki az elmúlt tíz év során évente 

hozzávetőlegesen 140 alkalommal állt színpadra oktatási intézményekben Magyarországon és 

a Kárpát- medencében zenés és prózai motivációs előadásokon, ahol bibliai történetekkel 

színesítve mesél az életéről, megbocsátásról, elfogadásról, hitről, reménységről, kitartásról, 

talpraállásról. Az iskolai helyszínek után végül Kígyóson a nemrég felújított baptista 

Imaházban lépett fel, énekelt és mesélt hitéről. 
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Eltűntként kereste a családja – Újabb beregszászi katona vesztette életét 
2025. május 21. - KISZó 

Újabb kárpátaljairól érkezett gyászhír. Olekszandr Roszoha beregszászi katona haláláról 

Babják Zoltán, a Beregszászi kistérség polgármestere számolt be közösségi oldalán. A 35 éves 

férfit eltűntként tartották nyilván 2024. október 18-a óta. A keleti fronton, a Donyeck megyei 

Katerinivka közelében teljesített szolgálatot, amikor nyoma veszett. Halálának pontos 

körülményei egyelőre nem ismertek. Olekszandr Roszoha 1989. április 2-án született, és 

Beregszászban élt. Beregszász polgármestere őszinte részvétét fejezte ki az elhunyt családjának 

és hozzátartozóinak. A temetés idejéről és helyéről későbbre ígértek tájékoztatást. 

  
Rangos kitüntetés a lendvai középiskolának 
2025. május 21. – Népújság 

A Szlovén Köztársaság Oktatási Intézete a 2024-es évben Blaž Kumerdej-díjban részesítette a 

Lendvai Kétnyelvű Középiskolát a nevelés és oktatás gyakorlatának fejlesztése és az innovációk 

bevezetése terén a Szlovén Köztársaság Oktatási Intézetével együttműködve elért kimagasló 

eredményekért. A díjat május 19-én ünnepélyes keretek között vette át az iskola igazgatója 

Ljubljanában. A Szlovén Köztársaság Oktatási Intézete 1999 óta adományozza a Blaž 

Kumerdej-díjat olyan személyeknek, csoportoknak vagy intézményeknek, amelyek kiemelkedő 

partnerként vesznek részt az oktatási-nevelési intézmények fejlesztésében, valamint az újítások 

bevezetésében, az Oktatási Intézettel való szoros együttműködésben. „Mint a Muravidék 

egyetlen kétnyelvű középiskolája a nemzetiségileg vegyesen lakott területen, a Lendvai 

Kétnyelvű Középiskola meghatározó szerepet játszik az oktatás fejlesztésében és aktívan 

közreműködik minden fontos újítás bevezetésében. A középiskolai oktatási rendszer 

fejlesztésében is jelentős szerepet vállal, különösen a kisebbségi oktatás területén: részt vesz a 

kétnyelvű iskolarendszer fejlesztésének előkészítésében, megvalósításában és értékelésében a 

Muravidék nemzetiségileg vegyes régiójában” – hangzott el a Lendvai Kétnyelvű Középiskola 

méltatásában. 

 

„Igazunk van – csak azért fogadjuk el, mert muszáj” 
2025. május 21. – Népújság 

A Dobronak Községi Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (DKMÖNK) Tanácsa május 

15-i rendkívüli ülésén úgy döntött, hogy – keserű szájízzel ugyan – aláírják Dobronak 

Községgel a finanszírozási szerződést a 2025-ös évre, hiszen rá vannak kényszerülve, ha 

működni akarnak. A pénzfelosztási arány tehát maradt a régi (70:30-os százalékarány), ami a 

leggyengébb felosztás a muravidéki kétnyelvű területen. A szerződés aláírására május 16-án 

került sor. Mint már többször beszámoltunk róla, a DKMÖNK már hosszabb ideje 

kezdeményezte az úgynevezett „nemzetiségi pénzek” jobb felosztási arányát, hiszen most az 

országos költségvetési támogatás 30 százaléka marad Dobronak Községnél, ami a legmagasabb 

arány a muravidéki magyar önkormányzatok körében. A DKMÖNK  a 87–13 százalékos 

elosztási arányt javasolta, mely a muravidéki községek és az önkormányzatok közötti elosztási 
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https://kiszo.net/2025/05/21/eltuntkent-kereste-a-csaladja-ujabb-beregszaszi-katona-vesztette-eletet/
https://nepujsag.net/muravidek/18062-rangos-kit%C3%BCntet%C3%A9s-a-lendvai-k%C3%B6z%C3%A9piskol%C3%A1nak.html
https://nepujsag.net/nemzetiseg/18058-%E2%80%9Eigazunk-van-%E2%80%93-csak-az%C3%A9rt-fogadjuk-el,-mert-musz%C3%A1j%E2%80%9D.html
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átlagot tükrözi a 2024-es évben, beleértve Dobronakot is. Több tárgyalásra is sor került, de 

Dobronak Község nem hajlott az eddigi gyakorlat részbeni megváltoztatására sem, a vonatkozó 

törvény pedig a községek beleegyezését követeli meg. A javasolt együttes ülésre az országos és 

a helyi nemzetiségi szervekkel nem került sor. 

 

A határon túli magyar tudomány hónapja 
2025. május 21. – Népújság 

A Magyar Tudományos Akadémia (MTA) fennállásának 200. évfordulója rendezvényeinek 

részeként egy-egy hónapon keresztül egy régió vagy szervezet tudományos tevékenységét, 

illetve egyes tudományterületét helyezi a fókuszba. Május 12-én Budapesten megkezdődött a 

májusi tudomány havi rendezvénysorozat, amelynek középpontjában a határon túli magyar 

tudományos intézetek és szervezetek munkássága áll. A programsorozat célja, hogy bemutassa 

a külhoni magyar kutatói közösségek hozzájárulását a magyar tudomány fejlődéséhez és 

megerősítse a tudományos együttműködést a Kárpát-medencében. Egész hónapban előadások, 

konferenciák, kiállítások és emlékprogramok várják az érdeklődőket. A szlovéniai magyar 

tudományosság május 30-án mutatkozik be az MTA Székházában: dokumentumfilm 

bemutatására kerül sor, majd a film kapcsán kerekasztal-beszélgetésre a muravidéki magyar 

tudományosságról, kiállítást állítanak össze a szlovéniai magyar tudományos könyvkiadásról 

és a folyóiratokról, valamint zenés-irodalmi összeállítást mutatnak be muravidéki magyar 

költők és írók műveiből Szépbe szőtt hit… (Varga József) címmel. 

 

Egy évszázad az etnikai kutatás szolgálatában 
2025. május 21. – Népújság 

Idén ünnepli fennállásának századik évfordulóját a szlovéniai Etnikai Kutatóintézet (INV). A 

jeles alkalomból május 15-én és 16-án kétnapos nemzetközi konferenciát rendeztek 

Ljubljanában „Az etnikai hovatartozás feltárásának fontossága a 21. században” címmel. Az 

eseményre tizenhat országból érkeztek neves szakemberek, többek között Németországból, 

Portugáliából, Lengyelországból, a szomszédos országokból, valamint természetesen 

Szlovéniából is. A konferencián a 11 panelbeszélgetés és előadás keretében olyan kérdéseket 

jártak körül, mint az etnikai közösségek jogi státusza, az etnikai identitás kialakulása és 

megőrzése a kortárs társadalmakban, valamint a kutatási területen gyakran felmerülő 

dilemmák. A párhuzamosan zajló előadássorozatok és kerekasztal-beszélgetések során számos 

érdemi kérdés és vitaindító gondolat vetődött fel a résztvevő kutatók körében. 
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https://nepujsag.net/horizont/18061-a-hat%C3%A1ron-t%C3%BAli-magyar-tudom%C3%A1ny-h%C3%B3napja.html
https://nepujsag.net/nemzetiseg/18060-egy-%C3%A9vsz%C3%A1zad-az-etnikai-kutat%C3%A1s-szolg%C3%A1lat%C3%A1ban.html
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2025. május 21. – Kossuth Rádió 

 

Forró Krisztián, a Magyar Szövetség korábbi elnöke lett a Szlovák Köztársaság elnöke, Peter 

Pellegrini új tanácsadója a nemzetiségi közösségek ügyeiben. Feladata az lesz, hogy aktívan 

keresse az összes nemzetiségi közösség helyzetének javítási lehetőségeit. Az új tanácsadó már 

tárgyalást folytatott Horony Ákossal, a kormány nemzetiségi kisebbségekért felelős 

kormánybiztosával, akivel a további együttműködés kérdéseiről egyeztettek.  

  

A Magyar Református Szeretetszolgálat Alapítvány az egyik magyarországi gyógyszergyár 

felajánlásából közel egymillió forint értékben vitt vitaminokat Kárpátaljára. 18 roma 

gyülekezet főleg nagycsaládosai között osztják majd szét a multivitamin tablettákat, amelyek 

fedezik a vitamin szükségletet. A segélyszervezet hangsúlyozza: minden adományra nagy 

szükség van.  

  

Jótékonysági estet szervezett egy nagyváradi zenekar, a No Cable Acoustic. Az adományokat 

egy hátrányos helyzetű családokat, gyermekeket segítő nagyváradi egyesület kapta. Az együttes 

alapítója úgy véli a segítségnyújtás ne csak Karácsonykor legyen aktuális, hanem egész évben.  

  

Határtalan civil találkozó volt vasárnap, a Bánsági Magyar Napok zárónapján, a temesvári 

Gerhardinum líceum dísztermében: a Csongrád-Csanád vármegyei Civil Közösségi Szolgáltató 

Központ szervezésében 27 szervezet képviselői látogattak a Bánság fővárosába, ahol a helyi 

szervezetekkel ismerkedtek, megalapozandó a későbbi együttműködéseket.  

  

Munkácsy és kortársai az aradi múzeum Képtárában címmel szervezett román és magyar 

nyelvű tárlatvezetést az aradi Kölcsey Egyesület a múlt szombaton, a múzeumok éjszakája-

programsorozat keretében. Az első világháború után a budapesti Szépművészeti Múzeum 

letétjeként közel száz ritka műalkotás, köztük három Munkácsy-kép maradt Aradon, ezek is 

láthatók a három évvel ezelőtt ismét megnyitott állandó kiállításon a Kultúrpalota második 

emeleti Képtárában. A gyűjtemény központi eleme ugyanakkor Feszty Árpád monumentális 

alkotása, a Krisztus temetése című triptichon.  

  

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Öt országból több mint 200 borminta érkezett a XIII. Nagy Honi Borversenyre, amit május 

második hétvégéjén rendezett meg a délvidéki Horgoson a helybeli Szent Orbán Borlovagrend. 

A kézműves borok versenye ez, amelynek az a célja, hogy borok készítői tapasztalatokat 

szerezzenek. 


